

Innovation System Networks for Agricultural Development Based on Gender Inclusion and Eco-Entrepreneurship - ISNAD

The Environment and Sustainable Development Unit (ESDU) at the American University of Beirut (AUB), in partnership with the Lebanese League for Women in Business (LLWB) and COSPE, is implementing **the project** *Innovation System Networks for Agricultural Development based on Gender Inclusion and Eco-Entrepreneurship – ISNAD*.

This BMZ-funded project is under the WFP’s “Enhancing the Livelihoods of Vulnerable Lebanese Host Communities and Syrian Refugees Through Food Assistance for Training (FFT) Activities” programme.

ISNAD is a ten-month project (June 2020 – March 2021) targeting two Windows:

- Window 1: *Short-term FFT activities focusing on enhancement of vulnerable individuals.*
- Window 2: *Long-term capacity building support activities focusing on supporting cooperatives and SMEs.*

ISNAD will be implemented in Northern Lebanon, the Bekaa and Baalbek. In light of the current socio-economic crisis, this project aims at promoting the local food system by addressing main gaps in the targeted value chains (dairy, fruits and vegetables, legumes and cereals) through promoting small-scale farmers and producers, enhancing product quality, integrating innovation in authentic food production, promoting sustainable agricultural practices and facilitating market linkages.

This project builds the capacities of beneficiaries through training courses on: (1) sustainable agriculture and agro-food processing, (2) business development and (3) soft skills including gender mainstreaming. Agricultural crops and agro-food processing activities focus on the following value chains: potatoes, apples, almonds, figs, anise, lentils, chickpeas and wheat. Business development trainings include (1) Strategy, Market Analysis, & Business Model, (2) Marketing and Sales, (3) Finance and Accounting, (4) Business Soft Skills.

The main project activities include:

- Conducting training sessions for 500 vulnerable Lebanese and Syrian refugees (each beneficiary shall complete 40 hours’ worth of training and will receive 8,750 LBP for each hour of training through e-cards).
- Conducting training and coaching sessions for 30 agricultural and agro-food processing cooperatives and SMEs.
- Based on a competitive business plan, 15 cooperatives/SMEs will be selected from the 30 (mentioned above) and will be upgraded through the provision of needed equipment and supplies to improve production
- Facilitating market linkages for 70 producers, farmers and 15 coops and SMEs.

ISNAD

شبيكات نظم الابتكار من أجل تنمية زراعية قائمة على ريادة الأعمال البيئية والاعتبارات الجنسانية

INNOVATION SYSTEM NETWORKS FOR AGRICULTURAL DEVELOPMENT BASED ON GENDER-INCLUSION AND ECO-ENTREPRENEURSHIP

Brief about the partners:

The Environment and Sustainable Development Unit (ESDU) at the American University of Beirut (AUB) is an inter-disciplinary research and development center specialized in rural community development, local food systems and sustainable agriculture hosted at the Faculty of Agricultural and Food Sciences (FAFS) of AUB. For more than 20 years through large community development projects, ESDU has been promoting sustainable rural livelihoods all over Lebanon focusing on participatory development and capacity building especially with particular attention to smallholder farmers, women and youth in the rural areas.

Cooperation for the Development of Emerging Countries (COSPE) is a private, secular and non-profit organization in the sector of international cooperation. It started its activities in Lebanon in 2010, operating in two main pillars: social and economic empowerment of women, and environment protection and promotion. COSPE operates in 25 countries worldwide, alongside thousands of women and men for a change that will ensure the equitable and sustainable development, respect for human rights, peace and justice among people.

The Lebanese League for Women in Business (LLWB) is a socio-economic, apolitical and non-religious association that aims to support women in business and women entrepreneurs by providing them with a platform for (1) skills development, (2) experience sharing, (3) mentorship, and (4) access to funding. LLWB operates according to four pillars: Good Governance, Business and Members' Development, Advocacy and Community Development.

شبيكات نظم الابتكار من أجل تنمية زراعية قائمة على ريادة الأعمال البيئية والاعتبارات الجندرية (ISNAD)

بتمويل من الوزارة الاتحادية للتعاون الاقتصادي والتنمية في ألمانيا وفي إطار مشروع برنامج الأغذية العالمي (WFP) "تعزيز سبل عيش المجتمعات المضيفة اللبنانية الأكثر ضعفاً واللاجئين السوريين من خلال أنشطة الغذاء مقابل التدريب (FFT)", تنفذ وحدة البيئة والتنمية المستدامة (ESDU) في الجامعة الأميركية في بيروت بالشراكة مع الرابطة اللبنانية لسيدات العمل (LLWB) ومنظمة كوسبي (COSPE) مشروعاً بعنوان:

شبيكات نظم الابتكار من أجل تنمية زراعية قائمة على ريادة الأعمال البيئية والاعتبارات الجندرية (ISNAD)

تمتد فترة العمل بالمشروع لمدة 10 أشهر من شهر حزيران 2020 الى شهر اذار 2021، ويستهدف ركيزتين أساسيتين:

- (1) أنشطة قصيرة الأجل التي تركز على بناء قدرات الأفراد ذات الإمكانيات المحدودة.
 - (2) أنشطة بناء القدرات الطويلة الأجل التي تركز على دعم التعاونيات والشركات الصغيرة والمتوسطة الحجم.
- سيتم تنفيذ هذا المشروع في بلدات تابعة لمحاافظات الشمال والبقاع وبعلبك. في ظلّ الأزمة الاجتماعية والاقتصادية الحالية، يهدف هذا المشروع إلى تعزيز النظام الغذائي المحلي من خلال: معالجة الثغرات الرئيسية في سلاسل القيمة المستهدفة (المجترات الصغيرة والفواكه والخضار والبقوليات والحبوب) وتشجيع صغار المزارعين والمنتجين وتحسين جودة المنتج والحث على الابتكار في مجال الإنتاج الغذائي وتعزيز الممارسات الزراعية المستدامة وربط المنتجين الريفيين بالأسواق المحلية.

يهدف المشروع إلى بناء قدرات المشتركين من خلال اعطائهم دورات تدريبية حول: (1) الزراعة المستدامة وإنتاج الأغذية الزراعية، (2) وتطوير الأعمال، (3) وتعزيز المهارات الشخصية والقضايا الجندرية. الدورات التدريبية الزراعية ودورات الإنتاج الغذائي تركز على المواضيع التالية: المجترات الصغيرة وإنتاج الألبان والأجبان، وزراعة وإنتاج البطاطا والتفاح واللوزيات والتين واليانسون والعدس والحمص والقمح. تشمل تدريبات تطوير الأعمال (1) الاستراتيجية، تحليل السوق، ونموذج الأعمال، (2) التسويق والمبيعات، (3) التمويل والمحاسبة، (4) المهارات التجارية.

تشمل أنشطة المشروع الرئيسية ما يلي:

- إقامة دورات تدريبية لـ 500 فرد من اللبنانيين الذين ينتمون الى المجتمعات الأكثر ضعفاً ومن اللاجئين السوريين: سيحضر كل مستفيد 40 ساعة من التدريبات وسيحصل على 8750 ليرة لبنانية مقابل كل ساعة تدريب من خلال البطاقات الإلكترونية
- إقامة دورات تدريبية وتوجيهية لـ 30 تعاونية زراعية وغذائية وشركات صغيرة ومتوسطة الحجم.
- بناءً على خطة عمل تنافسية، سيتم اختيار 15 تعاونية / شركة صغيرة ومتوسطة الحجم من بين الـ 30 (المذكورة أعلاه) وسيتم دعمها من خلال توفير المعدات اللازمة لتحسين الإنتاج.
- تسهيل الروابط التسويقية لـ 70 فرداً و15 تعاونية أو شركة صغيرة ومتوسطة الحجم.

نبذة عن شركاء المشروع:

وحدة البيئة والتنمية المستدامة (ESDU) في الجامعة الأميركية في بيروت هي مركز بحوث وإنماء متخصص في: تنمية المجتمع الريفي، تعزيز نظام الغذاء المحلي، والزراعة المستدامة. تستضيفها كلية العلوم الزراعية والغذائية (FAFS) في الجامعة الأميركية في بيروت. منذ أكثر من 20 عاماً، تعمل ESDU على تعزيز سبل العيش الريفية المستدامة من خلال مشاريع التنمية المجتمعية في جميع أنحاء لبنان مع إيلاء أهمية خاصة لصغار المزارعين والنساء والشباب في المناطق الريفية.

كوسبي COSPE هي منظمة خاصة علمانية وغير ربحية في قطاع التعاون الدولي. بدأت أنشطتها في لبنان عام 2010، وتعمل على ركيزتين أساسيتين: تمكين المرأة اجتماعيًا واقتصاديًا، وحماية وتعزيز البيئة. تعمل COSPE في 25 دولة حول العالم، جنبًا إلى جنب مع الآلاف من النساء والرجال من أجل تغيير يضمن التنمية العادلة والمستدامة واحترام حقوق الإنسان والسلام والعدالة بين الشعوب.

LLWB الرابطة اللبنانية لسيدات العمل هي جمعية اجتماعية - اقتصادية غير سياسية وغير دينية تهدف إلى دعم النساء في الأعمال التجارية ورائدات الأعمال من خلال تزويدهن بمنصة (1) تنمية المهارات ، (2) تبادل الخبرات ، (3) الإرشاد و (4) الوصول إلى التمويل. تعمل LLWB وفقًا لأربع ركائز: الإدارة الرشيدة، وتنمية الأعمال والأعضاء، وتنمية المجتمع.